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21. maj 2021 
 

Spørgsmål: 
Vil ministeren redegøre for sagsbehandlingstiderne for dels Planklage-

nævnet, dels Miljø- og Fødevareklagenævnet, herunder den konkrete 

udvikling i sagsbehandlingstiderne over tid med fokus på bl.a. klagesager 

vedrørende fysisk planlægning m.v. samt endvidere oplyse måltal for 

sagsbehandlingstiderne, herunder i lyset af henvendelse af 8. april 2021 

og talepapir fra Vesthimmerlands Kommune, Aalborg Kommune og 

Jammerbugt Kommune vedr. planlovgivning og planprocesser i forhold 

til placering af energianlæg, jf. BOU alm. del – bilag 95 og bilag 123? 

 

Svar:  
Jeg har stor forståelse for ønsket om en hurtig og effektiv klagesagsbe-

handling – det er et ønske, jeg deler. Det er beklageligt, når det opleves, 

at sagsbehandlingstiden er lang.  

 

Jeg kan oplyse, at Erhvervsministeriet har fokus på at nedbringe sagsbe-

handlingstiderne i Planklagenævnet og Miljø- og Fødevareklagenævnet. 

 

Af tabel 1 fremgår de realiserede sagsbehandlingstider i Planklagenævnet 

og Miljø- og Fødevareklagenævnet i perioden 2017-2020.  

 

Tabel 1. Gennemsnitlig sagsbehandlingstid i måneder 

Gns. sagsbehandlingstider i mdr. 2017 2018** 2019 2020 

Miljø- og Fødevareklagenævnet 11,6 1,9* 4,3* 6,0* 

Planklagenævnet 8,4 2,4* 4,5* 6,8* 

Gennemsnit 10,4 2,1* 4,4* 6,3* 
* Sagsbehandlingstiden er opgjort for sager, der er modtaget efter den 1. juli 2018. 

** Ultimo juni 2018 var sagsbehandlingstiden for Planklagenævnet 9,8 måneder og 

for Miljø- og Fødevareklagenævnet 11,6 måneder. 

 

I 2018 og 2019 var målsætningen i Nævnenes Hus’ mål- og resultatplan, 

at sagsbehandlingstiden skulle være maksimalt 6 måneder i gennemsnit i 

Miljø- og Fødevareklagenævnet og Planklagenævnet for sager modtaget 

efter den 1. juli 2018. I 2020 var målsætningen maksimalt 8 måneder.  
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Det skal bemærkes, at Nævnenes Hus overtog en betragtelig sagspukkel 

på knap 2.000 sager modtaget før 1. juli 2018 fra det tidligere Natur- og 

Miljøklagenævn og Klagecenter for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri. Med 

aftalen om finansloven for 2019 blev styrelsen tilført i alt 42 mio. kr. i 

perioden 2019-2022 til afvikling af sagspuklen. Med udgangen af 2020 

blev sagspuklen i Planklagenævnet afviklet, og den samlede afvikling 

forventes afsluttet inden udgangen af 2021 – et år tidligere end forventet.  

 

Derudover er Nævnenes Hus’ grundbevilling med finansloven for 2021 

blevet genoprettet. Således er det forventningen, at Nævnenes Hus vil 

kunne afvikle lige så mange sager, som styrelsen modtager.  

Desuden er Nævnenes Hus med Klimaaftale for energi og industri mv., 

som regeringen og et bredt flertal af Folketingets partier indgik i juni 

2020, blevet tilført 15 mio. kr. årligt i perioden 2021-2024 til et stående 

beredskab, der skal sikre, at klager over sol- og vindprojekter kan afgøres 

inden for et loft på sagsbehandlingstiden på 6 måneder.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Simon Kollerup 
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